

Information

Errichtung des KZ-Systems 1936–1939

3.8 Establishing the Concentration Camp System, 1936–1939

1455 » Mit der Vorbereitung des Krieges setzte die Ausweitung des KZ-Systems ein. Die Lager der Anfangszeit wurden – mit Ausnahme des KZ Dachau – aufgelöst. Neue und größere Haftstätten entstanden. Die SS ließ bis zum Kriegsbeginn die Konzentrationslager Sachsenhausen (1936), Buchenwald (1937), Flossenbürg (1938), Mauthausen (1938) und Ravensbrück (1939) errichten. Die Zahl der Gefangenen stieg deutlich an, denn die Konzentrationslager dienten nicht mehr nur als Instrument politischer Verfolgung. Die Verhaftungen folgten neben politischen zunehmend auch „sozial- und rassehygienischen“ Zielsetzungen. Außerdem gewann die Ausbeutung der Arbeitskraft der Häftlinge, besonders in Steinbrüchen, an Bedeutung.

The concentration camp system was extended in preparation of the war. The camps from the early years, with the exception of the Dachau concentration camp, were closed down. New, larger camps came into being. Before the war began, the SS established the concentration camps Sachsenhausen (1936), Buchenwald (1937), Flossenbürg (1938), Mauthausen (1938) and Ravensbrück (1939). The number of prisoners rose visibly because the concentration camps no longer solely functioned as an instrument of political persecution. The arrests were aimed not only at political opponents, but also increasingly at “social and racial-hygienic” targets. Moreover, the exploitation of prisoner labor, in particular in the quarries, gained in importance.

